



9:00 am Aida Ballroom, Cairo Marriott Hotel, Sunday 11<sup>th</sup> of May 2014

## Opening Remarks

### **Dr. Nader Riad**

**Chairman, Confederation of Egyptian European Business Associations**

- Excellencies
- Dear Guests
- Ladies and Gentlemen

Good Morning

The slogan of the 25<sup>th</sup> of January revolution was Bread, Freedom and Social Justice.

Non of them were realized, hence, came the second revolution of the 30<sup>th</sup> of June.

And non of them will be realized without putting Egypt on a 5-year National plan starting by democracy , proceeding with structural reforms ending with attracting both local and foreign investments, to create the highly needed jobs for our youth, and improve the socio-economic standards for all Egyptians.

And we cannot do that without cutting Red Tape, and cancelling laws obstructing business development.

Reform is the only way forwards.

And the present government is listening to the needs of the business community, and is realizing the urgency of such needs.

Today we see the highly need subsidies reform, from bread to energy, creating the fare social justice, addressing the needy not the greedy, and releasing the abused portion to stimulus packages that will get our economy moving.



9:00 am Aida Ballroom, Cairo Marriott Hotel, Sunday 11<sup>th</sup> of May 2014

Today we see modern legislations being debated, some even enacted, protecting investments, and cutting red tape seeking better tools for enhancing industrial competitiveness.

Today we see a true partnership between government and private sector, not only in reforms, but in reactivating the highly needed PPP model for investments, especially in infrastructure and energy sector.

And today's opening session, and the following panel are simple examples of such a partnership, where we not only speak the same language, but have the same objectives and goals.

It is high-time to be able to promote the competitive advantages of Egypt.

Egypt that cater's to a market of 1.6 billion consumers through our free trade areas with no quota or customs and most active local market of 90 Million consumers.

Egypt that has the Suez Canal and it's prospective Mega Project

Egypt that has the lowest labor cost, and ever growing trainable youth

Egypt that has access to several billion Euro worth of grants, technical assistance, and soft loans for the private sector to do business.

Egypt that was, and will remain be the land of promising opportunities

And we, with our members of 28 bilateral chambers, hand-in-hand with our reforming government, shall continue to proactively support all initiatives leading to improving the business climate, and promoting Egypt as the regional Hub it should be.

*Thanking you .....*

*Dr. Nader Riad*

Program in next pages



# Panel Discussion on Business Climate Reforms in Egypt



at the occasion of the launch of the OECD Business Climate Review of Egypt

Organised by the MENA-OECD Investment Programme

In partnership with the Ministry of Industry, Trade and Investment, the General Authority For Investment and Free Zones (GAFI), and the EU Delegation to Egypt and in co-operation with the Federation of Chambers of Commerce, the Federation of Egyptian Industries and the Confederation of European Egyptian Business Associations



**MENA-OECD  
INVESTMENT  
PROGRAMME**

**9:00 am Aida Ballroom, Cairo Marriott Hotel, Sunday 11<sup>th</sup> of May 2014**

## Agenda

**08:30 – 09:00      Registration**

---

**09:00 – 10:00      Opening Ceremony**

- Dr. Hassan Fahmy , Chairman, General Authority for Investment (GAFI)
  - Ms. Nicola Ehlermann-Cache, Acting Head, MENA-OECD Investment Programme, Global Relations Secretariat, Organisation of Economic Co-operation and Development (OECD)
  - Mr. Ahmed El Wakil, Chairman, Federation of Chambers of Commerce (FEDCOC)
  - Dr. Nader Riad, Chairman, Confederation of Egyptian European Business Associations (CEEBA)
  - H.E. Ambassador James Moran, Delegation of the European Union to Egypt
  - H.E. Dr. Khaled Hanafy, Minister of Supply and Internal Trade
  - H.E. Monir Fakhry Abdel Nour, Minister of Industry, Trade and Investment
- 

*10:00 -10:15      Press Briefings*

---

**10:00 – 10:30      Coffee Break**

---

**10:30 – 12:15      Round table on investment and PPP policies**

---

This panel will address the following questions:

- How to assess the current business climate in Egypt? What are the private sector perceptions? How is the foreign investors' situation?
- What are the priority actions to secure and revive investment undertaken by the government in the transition period? What is the rationale of the recent



# Panel Discussion on Business Climate Reforms in Egypt



at the occasion of the launch of the OECD Business Climate Review of Egypt

Organised by the MENA-OECD Investment Programme

In partnership with the Ministry of Industry, Trade and Investment, the General Authority For Investment and Free Zones (GAFI), and the EU Delegation to Egypt and in co-operation with the Federation of Chambers of Commerce, the Federation of Egyptian Industries and the Confederation of European Egyptian Business Associations



**MENA-OECD  
INVESTMENT  
PROGRAMME**

**9:00 am Aida Ballroom, Cairo Marriott Hotel, Sunday 11<sup>th</sup> of May 2014**

amendments to the investment legal framework?

- How is the government handling the increasing number of investor-State disputes?
- What are the obstacles to PPPs in Egypt? How to explain delays in closing PPP deals? What are the government new priorities? How to overcome the foreign currency risks?
- How to attract private sector investment in infrastructure, in particular foreign investors in PPPs?

## **Introduction:**

- Ms. Nicola Ehlermann-Cache, Acting Head, MENA-OECD Investment Programme, Global Relations Secretariat, OECD

## **Moderator:**

- Dr. Alaa Ezz, Secretary General, FEDCOC/CEEBA

## **Panellists:**

- Ms. Wafaa Sobhy, Vice-Chairman, GAFI
- Dr. Sherif Oteifa, Senior Advisor to the Minister for Mega Projects, Ministry of Industry, Trade and Investment
- Dr. Rania El Mashat, Sub-Governor for Monetary Policy, Central Bank of Egypt [TBC]
- Mr. Tamer Waguih, PPP projects manager, PPP Central Unit, Ministry of Finance
- Mr. Mahmoud Elkhrahy, Head of the International Law Division, Foreign Dispute Department, Egyptian State Lawsuits Authority
- Mr. Said Hanafi, Chief of Staff and General Counsel, Orascom Development, Vice-President of the American Chamber for Legal Affairs [TBC]
- Mr. Mohamed El-Mahdi, Chairman and Managing Director, Siemens SAE
- Mr. Angus Blair, President, Signet Institute

---

**12:15 – 12:30**

## **Conclusions**

Dr. Marie-Estelle Rey, Senior Policy Analyst and Acting Deputy Head, MENA-OECD Investment Programme, OECD

---

## **Eine Podiumsdiskussion über die Reformen des Geschäftsklimas in Ägypten**

**Anlässlich des Startes der OECD Prüfung vom Geschäftsklima in Ägypten**

Organisiert vom MENA-OECD Investitionsprogramm

Assoziiert mit den Ministerien für Industrie, Handel und Investitionen,  
Generalverwaltungsbehörde für Investitionen und Freihandelszonen und EU Delegation  
in Ägypten in Zusammenarbeit mit Handelskammernverband, Verband der  
ägyptischen Industrien und Föderation der ägyptischen europäischen Business  
Gesellschaften



09.00 Aida Halle Cairo Marriott Hotel, Sonntag 11. Mai 2014

Einleitungsvermerk

**Dr. Nader Riad**

**Vorsitzender der Föderation der ägyptischen europäischen  
Business Gesellschaften**

- \* Exzellenzen
- \* Liebe Gäste
- \* Damen und Herren

Guten morgen,

Die Volksparole der 25. Januar Revolution war Brot, Freiheit und soziale Gerechtigkeit.

Keine von ihnen wurde leider verwirklicht. Von daher kam die zweite Revolution von der 30. Juni

Und keine von ihnen könnte ohne einen nationalen Entwicklungsplan für einen Zeitraum von fünf Jahren verwirklicht werden. Dieser Plan beginnt von Demokratie durch Strukturreformen Enden bis Förderung der einheimischen und ausländischen Investitionen, um für junge Leute die dringende Arbeitsplätze zu schaffen und die sozialökonomischen Standards zugunsten aller Ägypter zu verbessern.

Wir können das nicht schaffen, ohne die Bürokratie abzubauen und die das Geschäftsleben blockierenden Gesetze aufzuheben.

Reform ist der einzige Weg, um Fortschritt zu machen.

Die letzte Regierung versucht, die Bedürfnisse der Wirtschaft zu decken und die eilige Angelegenheit solcher Bedürfnisse verwirklichteigetreu darzustellen.

An diesen Tagen sehen wir, wie der dringend benötigte Subventionenabbau ab Brot bis Energie die soziale Gerechtigkeit verarbeitet. Nehmt es den Reichen und gebt es den Armen. Diese Reform verwandelt den wirtschaftlich missbrauchten Anteil zu Anreizpaketen, die unsere Ökonomie fördert.

An diesen Tagen sehen wir, wie die neuen Gesetze viel diskutiert worden sind, einige von ihnen schon ergangen worden sind, um Anlagen abzusichern,

Bürokratie abzubauen und nach besseren Arbeitsmitteln für die wachstumsfördernde Wettbewerbsfähigkeit zu streben.

An diesen Tagen sehen wir die echte Partnerschaft zwischen der Regierung und dem Privatsektor, nicht nur bei den Reformen, sondern auch die Wiederbelebung des dringend benötigten PPP Modelles zugunsten der Investitionen, vor allem in die Infrastruktur und den Energiesektor.

Die heutige Eröffnungssitzung und das nachkommende Diskussionsforum sind aber einfache Beispiele für solche Partnerschaft, wo wir nicht nur die gleiche Sprache reden, sondern auch die gleichen Ziele haben.

Die Zeit ist gekommen, um die Fähigkeit der Wettbewerbsvorteile Ägyptens anzuzeigen.

Ägypten ist ein Staat, der 1,6 Milliarden Verbraucher die Marktbedürfnisse und Lebensmittel durch unsere Freihandelszonen ohne eine Importquote oder Zolltarife liefert, und den aktivsten Lokalmarket mit mehr als 90 Millionen Verbraucher hat.

Ägypten ist ein Staat, der den Suezkanal und sein riesiges erwartetes Projekt besitzt.

Ägypten ist ein Staat, der die niedrigsten Arbeitskosten und gleichzeitig die ständig wachsende trainierbare Jugend hat.

Ägypten ist ein Staat, der Stipendien, technische Hilfe und Kredite in Höhe von mehreren Milliarden Euro mit Vorzugsbedingungen erhält, um Unternehmen der Privatwirtschaft zu unterstützen.

Ägypten ist und bleibt das Land der vielversprechenden Gelegenheiten.

Wir werden weiterhin in Zusammenarbeit mit unseren 28 Mitgliedern der bilateralen Handelskammern und Hand in Hand mit unserer reformerischen Regierung proaktiv alle Initiativen unterstützen, die zur Verbesserung des Geschäftsklimas führen und Ägypten als eine regionale Drehscheibe fördern.

Danke ...

Dr. Nader Riad

Programm in nächsten Seiten

## Agenda

08:30 - 09:00 Die Registrierung

09:00 - 10.00 Die Eröffnungsfeier

\* Dr. Hassan Fahmy, Vorsitzender, Generalverwaltungsbehörde für Investitionen

\* Frau Nicola Ehlermann-Cache, als Leiter handelnd, MENA-OECD Investitionen Programm, Sekretariat für internationale Beziehungen, Organisation für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (OWZE).

\* Herr / Ahmed Al-Wakil, Vorsitzender, Handelskammernverband

\* Dr. Nader Riad, Präsident, des Bundesverbandes der ägyptischen europäischen Business Associations

\* Seine Exzellenz Botschafter James Moran, EU-Delegation in Ägypten

\* Seine Exzellenz Dr. Khaled Hanafi, Minister für Versorgung und Binnenhandel

\* Seine Exzellenz Mounir Fakhri Abdel-Nour, Minister für Industrie, Handel und Investitionen

10:00 -10:15 Presse Vorgespräche

10:00 -10:30 Kaffeepause

10:30 -12:15 Rundgespräch über die Anlagepolitik und PPP Politik

Dieses Forum wirft folgende Fragen auf:

\* Wie schätzen Sie das aktuelle Geschäftsklima in Ägypten ab? Was sind die Vorstellungen von der Privatwirtschaft? Wie ist der Fall bei der Position der ausländischen Investoren?

\* Was sind die ersten Maßnahmen zur Sicherung und Wiederbelebung der von der Regierung in der Übergangsphase vorgenommenen Investitionen? Was ist die logische Grundlage für die jüngsten Änderungen des rechtlichen Rahmens der Investition?

\* Wie ist das Regierungsmanagement für die Investor-Staat Streitigkeiten?

\* Was sind die Hindernisse für PPP in Ägypten? Wie erklären wir den Verzögerungen in der Ausführung der PPP Geschäfte? Was sind die neuen Prioritäten der Regierung? Wie überwinden wir das Fremdwährungsrisiko?

\* Wie werben Sie die Investitionen der Privatwirtschaft an der Infrastruktur, insbesondere die ausländische Anleger in PPP ein?

#### Die Einführung:

\* Frau Nicola Ehlermann-Cache, als Leiter handelnd, MENA-OECD Investitionen Programm, Sekretariat für internationale Beziehungen, Organisation für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (OWZE).

#### Der Moderator:

\* Dr. Alaa Ezz, Generalsekretär, FEDCOC/CEEBA

#### Die Podiumsgäste:

\* Frau Wafaa Sobhi, Vizepräsidentin, GAFI

\* Dr. Sharif Oteifa, Senior-Anlageberater für Großprojekte, Ministerium für Industrie, Handel und Investitionen

\* Dr. Rania ElMashat, Sub-Gouverneurin der Zentralbank für Währungspolitik, Zentralbank von Ägypten

\* Herr / Tamer Waguih, Direktor von PPP Projekten, PPP Zentraleinheit, Finanzministerium

\* Herr / Mahmoud ElKharashi, Leiter der Völkerrechtssektor, Abteilung der auswärtigen Streitfälle, Ägyptische Behörde der Staatsklagewellen.

\* Herr / Said Hanafi, Stabschef und Justitiar, Orascom Development, Vize-Präsident von der Amerikanischen Handelskammer der Rechtssachen

\* Herr / Mohammed El-Mahdi, Chairman und Geschäftsleiter, Siemens (ÄAG)

\* Herr / Angus Blair, Leiter, Signet Institut

12:15 -12:30      Abschlusssitzung

Dr. Marie-Estelle Rey, Senior politischer Analyst und als stellvertretender Chef handelnd, MENA-OECD Investment Program, OECD